
ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ 
 
Caràcter:  ordinari 
Data:   1 de juliol de 2004 
Horari:  20 hores 
Lloc:   sala de sessions de l’Ajuntament  
 
Hi assisteixen: 
Margalida Tous Ferrrer,  batlessa 
Elvira Piris Quetglas,   regidora 
Josep Danús Rosselló,   regidor 
Concepció Morell Moragues,  regidora 
Bartolomé Palmer Sabater,  regidor 
José Navarro Fuster,   regidor 
Rafel Gili Sastre,    regidor 
Miquel Sebastià Moll Ferragut, regidor 
Maria Antònia Sureda Martí,  regidora 
José Silva Jiménez,    regidor 
Maria Francesca Servera Pascual, regidora 
Manuel Galán Massanet,  regidor 
Julen Adrián Gorostiza,  regidor 
 
Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
Abans de començar la sessió, la batlessa exposa que ha succeït un fet extraordinari, que avui en el 
Registre d’Entrada de l’Ajuntament ha presentat la seva renúncia al càrrec de batlessa. 
 
A continuació, la batlessa llegeix el seu escrit de renúncia que, copiat literalment, diu. 
 
“Per la present jo, Margalida Tous Ferrer, amb DNI 18 216 968 W, amb domicili a la plaça del 
Conqueridor, 7, i amb aquest acte, present la meva renúncia al càrrec de batlessa de l’Ajuntament 
d’Artà. 
 
Vull, ara, fer una reflexió d’aquest darrer any. 
 
Les eleccions del 25 de maig de 2003 varen dibuixar un panorama polític que, aparentment, donava 
moltes possibilitats de combinació. Quatre forces polítiques havien obtingut el mateix nombre de 
regidors -tres- i una cinquena, un únic regidor. En realitat, però, l’entesa s’anunciava molt difícil i la 
possibilitat de formar una majoria sòlida ja es va veure com a remota. 
 
Unió d’Independents d’Artà va acceptar la responsabilitat del govern i de la batlia i ho va fer per la 
senzilla raó que si ens presentàvem a unes eleccions era per acceptar responsabilitats, no per declinar-
les. 
 
Es va formar, poc temps després, un equip de govern en minoria amb el PSOE que, des del primer 
moment restava obert a noves incorporacions, perquè hi hagués un govern sòlid i participat. Els sis 
regidors d’aleshores també sabíem que teníem per endavant un repte difícil, però érem ben conscients 
que, si ens havíem posat al capdavant de partits polítics, era per treballar a favor del poble, per fer que 
Artà anés endavant, per aconseguir el millor per als coloniers i artanencs. 



 
La majoria de l’oposició ens va fer ben entenent, des del primer moment, que imposarien el seu criteri a 
l’equip de govern. L’equip de govern es va trobar ben prest amb la responsabilitat del govern, amb uns 
acords de ple aprovats pels vots de l’oposició, amb els quals no hi combregava. 
 
Unir responsabilitat i acords de ple amb els quals no s’hi està gens d’acord és quelcom poc corrent, si 
més no. També ho és, de poc corrent, que si hi ha una majoria que vota acords de ple i fa propostes, no 
sigui aquesta la que tengui la responsabilitat de governar. Naturalment, no volíem ni podíem gestionar 
uns acords en els quals res no hi havíem pogut aportar i que estaven enfrontats amb la nostra manera 
d’entendre les solucions polítiques. Insistírem nosaltres perquè se’ns fes una moció de censura i en 
sortís una majoria sòlida amb el suport necessari per governar, però l’oposició no estava per això..., 
estava ben bé veient els toros des de la barrera. 
 
Per què no s’ha consolidat, al llarg d’aquest darrer any, una majoria? Ens han retret que érem nosaltres, 
els Independents, els que no volíem amollar la cadira. Tot ho fèiem per no amollar un càrrec que 
suposadament teníem gelós. Supòs que aquesta renúncia ve a reafirmar tot el contrari. El que volem, des 
d’Unió d’Independents d’Artà, és el bé del poble. Després de no aconseguir unir en una majoria altres 
forces, s’ha arribat, amb la no aprovació dels pressuposts, a una situació de bloqueig de la Sala, una 
situació que s’ha produït dia a dia, passa a passa. Amb l’aprovació del projecte de pressuposts la 
delicada situació econòmica de l’Ajuntament s’hagués orejat, hagués respirat, hagués pogut fer front   
—amb el refinançament del crèdit i el nou préstec— a petits i no tan petits creditors. 
 
Ho he dit i admès públicament: l’aigua no es perd tota per la mateixa banda. Faig meves totes les 
responsabilitats que se’n puguin derivar d’aquest any de batlia i també faig meus els vint-i-cinc anys en 
què UIA ha tingut la batlia d’Artà. Com no ho hauria de sentir com a propi si el nostre poble té un nivell 
de benestar envejable, quan som el mirall on els pobles de veïnat es miren... Serveis socioeducatius, 
escoletes  municipals, poliesportius, piscines cobertes, residència de tercera edat, biblioteques, teatre, 
etc. 
 
Ara, per tal de desbloquejar la situació, pensam que és millor retirar-nos de la primera fila, formar part 
del consistori però deixant oberta la possibilitat que una altra persona ocupi la batlia amb un govern 
participat per altres grups que siguin capaços de rompre aquesta situació de bloqueig que afecta la Sala i 
el poble. Un govern per fer possible que tot funcioni. 
 
Voldria explicar-vos que aquesta decisió meva i dels meus regidors de renunciar a la batlia ha estat 
llargament meditada, no ha estat una enrabiada ni una rebequeria, ja que ha estat fruit de mesos 
d’intents fallits, de sospesar i de veure que la situació no duia enlloc. 
 
No em podria acomiadar sense donar-vos a vosaltres, ciutadans, les gràcies més sinceres per aquest  any 
—perquè també hi ha hagut moments inoblidables—. No me’n puc anar sense posar-me a la vostra 
disposició i disculpar-me si pensau que alguna vegada us he fallat. 
 
Moltes gràcies.” 
 
A continuació, la portaveu del PP, Sra. Morell, llegeix la seva intervenció que, copiada literalment, diu: 
 
“Sra. Batlessa, 
 
Avui vostè ens anuncia la seva dimissió per una suposada ingovernabilitat del municipi. Però això ha 
estat degut a la seva manca de capacitat de negociació per treure endavant els temes importants d’Artà. 
 



El seu partit ha estat prepotent, i no han reconegut en cap moment que necessitaven de la negociació i 
del consens amb les altres forces polítiques d’aquest consistori. 
 
Per ventura no han comptat amb què, a Artà, hi ha gent amb ideologia molt variada i que no volien una 
majoria absoluta, sinó que fossin almenys 3 partits els que duguessin endavant els temes més importants 
de la Sala. 
 
Juntament amb aquesta ingovernabilitat que vostè ha anomenat, també hi ha un factor molt important i 
que jo crec que ha estat decisiu a l’hora de la seva renúncia a la batlia: la mala situació econòmica en 
què es troba l’Ajuntament. 
 
Vostè, Sra. Batlessa, és coresponsable d’aquesta lamentable situació econòmica. 
 
Li volem recordar que, quan va venir a demanar ajuda al nostre partit, nosaltres li oferírem la nostra 
ajuda per a qualsevol cosa que fos beneficiosa per al poble. Li vàrem oferir acords puntuals en els temes 
més importants a canvi de diàleg i d’informació. En aquest sentit, suposam que se’n recorda que li 
demanarem l’expedient de les Escoles i de l’edifici de l’Ajuntament. A dia d’avui, dos mesos després 
d’haver  sol·licitat a l’Ajuntament la consulta dels dos expedients, encara no els hem pogut veure. Això 
ens fa pensar en la poca voluntat de col·laboració per part seva perquè les coses funcionessin un poc 
millor i poguéssim arribar a acords en temes concrets. 
 
Si vostè es queixa perquè no ha tengut col·laboració, nosaltres podem dir que li vàrem oferir la nostra 
col·laboració, però que, per contra, mai no hem rebut la més mínima informació. Si no hi ha res que 
amagar, entenem que és una manera de menysprear el nostre suport. Les nostres intencions sempre han 
anat encaminades a ajudar per poder arreglar o millorar la situació del nostre poble.” 
 
El portaveu d’UM, Sr. Gili, comenta que aquesta situació els ha vengut de nou. No obstant això, 
accepten la renúncia. Considera que Unió d’Independents d’Artà s’han guanyat aquesta situació per no 
haver pogut arribar a un consens. Considera que el seu grup no és responsable, perquè havien arribat a 
un pacte, havien renunciat a la batlia i, just abans de signar aquest pacte, li varen demanar un acte de 
bona voluntat, aprovar els pressuposts, cosa que no varen fer. Després d’això, ell, UM, han romput el 
pacte unilateralment. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Silva, exposa que no comparteix la renúncia de la Sra. Batlessa. Diu que han 
intentat arribar a un consens i que no ho han aconseguit. Ho han fet de la manera que ells saben. Els 
hagués agradat seguir aquests anys restants de legislatura sense la renúncia de la Sra. Batlessa. 
 
El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, diu que la responsabilitat d’aquesta situació competeix a l’Equip de 
Govern, i especialment a Unió d’Independents d’Artà. Diu que EU/EV va oferir-se per formar part de 
l’Equip de Govern i va ser rebutjat. Afegeix que l’equip de govern tampoc ha volgut fer una moció de 
confiança amb l’aprovació dels pressupostos, per problemes interns del propi Equip de Govern entre 
PSOE i UIA. EU/EV reitera l’oferta de formar un equip de govern d’esquerres. 
 
Els reunits, per assentiment unànime, es donen per assabentats de la renúncia del càrrec de batlessa de la 
Sra. Margalida Tous Ferrer. 
 
La secretària aixeca la sessió, de la qual estenc aquesta acta. 
 
La secretària        
�


